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Tak já jdu!
Ženy a muži nejdříve vytvořili debatující hloučky. Scházeli se na prostranství

před historickou budovou. Kdysi zde byly jiné skupiny lidí a jejich strážců, vlasten-
ců a jejich vrahů. Ženy a muži z hloučků vytvořili řady ozdobené věnci a kyticemi
květů, některé nesli v rukou ještě pamětníci. Pamětníci holocaustu, ale i bojů vá-
lečné vřavy. Pamětníci heroického vítězství, ale i proher tohoto nevelkého slovan-
ského národa. Armádní kapela zaujala své nezastupitelné místo. A tu vedle mne
stojící táta rukou pokynul své dcerce sotva školou povinné, která stála mimo tento
slavnostní útvar. Malá přiběhla a táta jí řekl: “Pojď s námi!“ Zavrtěla hlavou
a stydíc se rychle odběhla na pomyslný chodník. Tam se zastavila a zvědavě si pro-
hlédla seřazený zástup. Vysoko na nebi a nad zelení parku jsem zaslechl skřiván-
ka. Odvážně konkuroval svými veselými trylky tklivým tónům vojenské hudby.

První řada se dala do pohybu k pietnímu místu … a malá školačka přiběhla za
tátou a již nebojácně pronesla: “Tak já jdu!“ Pak se statečně držela kytice květů
až do okamžiku kdy ji táta položil na místo bývalého popraviště… Věnce i kytice
zakryly smutné místo pod obrazem patrona našeho národa. Desítky přítomných
si tak připomněly v Kounicových kolejích v Brně padlé a popravené vlastence. Bylo
totiž 8. května 2009.

Vojenská hudba dávno přestala hrát, ale slavík byl vytrvalý. Své trylky nepo-
chybně věnoval té malé školačce. Její táta mohl být určitě pyšný!
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Evropa má za sebou historicky nej-

větší současné hlasování. Ve 27 ze-
mích 43 % voličů rozhodovalo o no-
vém složení Evropského parlamentu.
Žel, v době probíhající krize dali nepo-
chopitelně hlasy převážně pravici, včet-
ně radikálů a nacionalistů. Stalo se tak
zejména ve velkých zemích unie (např.
V. Británie, Francie, Itálie, Německo,
Španělsko, ale i Polsko). Levice bodova-
la ve Švédsku, pat nastal v Rumunsku.

V ČR skončila situace naoko patem,
neboť vítězná ODS (31,45 %, 9 křesel)
a KDU/ČSL (7,64 %, 2 křesla) spolu 11
poslanců vyrovnala skóre s levicí. ČSSD
ziskem 22,38 % a 7 křesly výrazně posíli-
la, KSČM získala přízeň 14,18 % voličů
a obhájila tedy jen čtyři ze šesti mandá-
tů. Strana zelených (2,06 %) opět pro-
padla. Podobně neobhájili své mandáty
poslanci za v minulém období úspěšné
Nezávislé a SNK/ED. Celková účast vo-
ličů byla podobná jako v roce 2004, tedy
28,22 %. V letošních volbách zůstala pod

čarou, tedy pod pěti procenty, ale zato
s nárokem na státní příspěvek za zisk
jednoho a více procent hlasů řada dal-
ších subjektů, např.
Suverenita J. Bobo-
šíkové (4,26 %),
SNK/ED (1,66 %),
ale též ultrapravico-
vá Dělnická strana
a Pravý blok, což je
varující. Celkem
devět subjektů tedy
bude pobírat 30 ko-
run za hlas, který se
sotva dá nazvat ji-
nak než promarně-
ný. Daleko více lidí
však dalo hlasy stra-
nám či uskupením,
jejichž výsledky
jsou v pouhých desetinách procenta.

 Účast na jižní Moravě je podobná
jako před pěti lety, podobně i v Brně.
V kraji volilo 28,64 % voličů, oproti 29,66

v roce 2004. V Brně 31,46 %, oproti 31,59.
I zde zabodovala ODS s nadprůměrným
ziskem 33,72 (31,12) %, druhá ČSSD má

22,35 (9,01) %, KSČM 10,21 (15,49) %,
KDU/ČSL 9,53 (10,72) %. Strana zele-
ných ziskem 3,22 (5,60) % propadla (čís-
la v závorce znamenají výsledek v roce
2004). Výsledek KSČM ve městě není
uspokojivý. Úbytek hlasů pro KSČM
v kraji ukazuje procentuální zisk 14,68
letos oproti 20,31 % v roce 2004. Analy-
zovat se teprve začne, úbytek kolem pěti
tisíc voličů nás však nemůže nechat
v klidu.

Zvoleným poslancům EU Miloslavu
Ransdorfovi, Vladimíru Remkovi, Jaro-
míru Kohlíčkovi a Jiřímu Maštálkovi
blahopřejeme!

Poděkování si zaslouží končící po-
slanci, kandidáti, členové volebních štá-
bů i volebních komisí za KSČM i další
funkcionáři a aktivisté.

Na podzim se budou konat mimo-
řádné volby do Poslanecké sněmovny
P ČR a uzavřením volebních místností
začala nová kampaň. Bude třeba nutně
napnout síly a snažit se oslovit co nejví-
ce lidí. Letošní léto nemůže být obdo-
bím klidu!

Tibor DÁVID
tiskový mluvčí MěV KSČM

Eurokandidáti na mítinku v Brně.  •  Foto Tibor Dávid
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Obyvatelé nemovitostí z ulic Ondráč-
kova, Velatická, Zlámanky a Jateční byli
postaveni do velmi nevýhodné pozice.
Mnoho let měli odkanalizovány své ne-
movitosti a řádně za to platili stočné.
Náhle prý kanalizace v dané lokalitě
chybí. Občané, kteří řádně platí daně,
očekávali, že jim vedení městské části,
v níž žijí, pomůže situaci řešit. Těšili se,
že pan starosta se bude starat o jejich
spokojenost. Bohužel se spletli. Vedení
ÚMČ Brno-Líšeň neprojevilo sebemen-
ší snahu pomoci občanům při jednání
s BVaKem. Podle mého názoru kroky,
které uvolnění funkcionáři podnikají,
vyznívají spíše naopak. Někteří obyvate-
lé Líšně mají dojem, že z úst vedení rad-
nice zaznívají na jejich adresu skryté
výhružky, aby daný problém příliš ne-
ventilovali. Odpovědní pracovníci BVa-
Ku jednali s oficiálními zástupci Brna-
Líšně. Záhy po této schůzce obdrželi
někteří obyvatelé ze zmiňovaných ulic
dopis z BVaKu s ultimativními požadav-
ky. Shodou okolností se jedná o nejaktiv-
nější členy o. s. Kanalizace Ondráčkova.

Proto jsme se obrátili na primátora
Romana Onderku, aby nám s daným
problémem pomohl. Chtěla bych mu
touto cestou poděkovat za vstřícné jed-
nání. Pan primátor v rekordně krátkém
čase dohodl s BVaKem, že občanům, kte-
ří nepodepsali nové smlouvy, bude po-
nechána stávající smlouva. Nyní čekáme
na vyjádření, zda bude možné do doby
kolaudace nové kanalizace udělit obča-
nům výjimku. Ta by měla umožnit vy-
pouštění odpadních vod do kanalizace
z roku 1977.

Kam směřuje brněnská ODS?
25. 4. 2009 zorganizovala KSČM Brno-Líšeň, jako každoročně, pietní akt k uctění

památky padlých a umučených spoluobčanů. Vedení ÚMČ oslavy osvobození
ignorovalo. Na moje postesknutí, že si učitel dějepisu nenajde chvíli čas, aby vzdal
hold obětem fašismu, reagoval starosta Brna-Líšně, dříve pedagog, Janištin (ODS).

Uvádím doslovný přepis emailu po jazykové korektuře:
Vážená kolegyně!   Nevím, jestli jste si ráčila všimnout, že doba kladení věnců a lampió-

nových průvodů již dávno pominula. A když už se otíráte o moji osobu, musím Vám připo-
menout, že osvobození od fašistické diktatury bylo záhy vystřídáno diktaturou komunistic-
kou, které byly položeny základy tím Vaším osvobozením.     Mgr. Jiří Janištin, starosta

Na moji otázku, kterou jsem položila na jednání ZMČ Brno-Líšeň 7. 5. 2009, zda
toto vyjádření míní pan starosta vážně a zda mu nevadí, že věnce kladou i jeho stra-
ničtí kolegové (Klaus i Topolánek), jsem se dozvěděla: „Ať si klade věnce, kdo chce,
kam chce, já je klást nebudu“. „Kdyby nebylo Jaltské konference, dočkal bych se osvo-
bození ze západu“, řekl starosta Janištin, který se narodil skoro 10 let po ukončení
války. V jakém stavu čekal na osvobození ze správné světové strany, raději neko-
mentuji. Na dotaz, zda si pan starosta uvědomuje, co říká poslední větou svého
emailu, odpověděl: „Jsem si toho plně vědom.“

Začínám chápat, proč se v naší společnosti tolik rozmáhá fenomén neofašismu.
Brněnská ODS si za své místopředsedy zvolila René Pelána a Jiřího Janiština.
A z jejich výroků a činů by mohli lidé nabýt dojmu, že boj proti fašismu byla hloupost.

Rozhodnutí soudu pro úředníky nic neznamená
V březnu 2007 Zastupitelstvo městské části Brno-Líšeň na

svém zasedání projednávalo bod, v němž firma Quarry žádala
o souhlas s výstavbou dvou bytových domů a dvou ubytoven
při ulici Horníkova. Jednalo se o pozemky, které se nachází
nad školou a poliklinikou. ZMČ s touto výstavbou po bouřlivé
diskuzi nesouhlasilo. Developerská firma ovšem již měla po-
depsánu smlouvu o smlouvě budoucí na koupi příslušných
pozemků od soukromého majitele. Pan místostarosta Košulič
(ČSSD) slíbil, že vyjedná, aby předmětné pozemky vykoupil
Magistrát města Brna. Svůj slib bohužel nesplnil.

Již dříve bylo vydáno Územní rozhodnutí, proti kterému se
tehdejší vedení radnice odvolalo a také podalo žalobu. Bohu-
žel po opětovném zvolení starosty Janiština byla žaloba staže-
na. Jediným komentářem, kterého se dočkali občané i zastu-
pitelé na březnovém jednání ZMČ, bylo, že se vedení úřadu
nedomnívalo, že by žaloba mohla k něčemu být dobrá. Zastu-
pitele a stálé návštěvníky ZMČ tato informace příliš nezasko-
čila, neboť starosta Janištin (ODS) již dříve informoval přítom-

né o tom, že mu zákony ČR nic neříkají. Rozdílný názor mělo
občanské sdružení Nesehnutí, které podalo žalobu proti výše
zmiňovanému územnímu rozhodnutí. Dne 30. 3. 2009 vydal
Krajský soud v Brně rozsudek, kterým zrušil pro vady řízení
souhlasné stanovisko brněnského Magistrátu k územnímu
rozhodnutí. Mnozí tento rozsudek považovali za průlomový
a domnívali se, že bez platného územního rozhodnutí nebu-
de možné pokračovat ve výstavbě.

Rozhodnutí soudu zřejmě není závazné pro úředníky Ma-
gistrátu, ani ÚMČ Brno-Líšeň. Stavební úřad v Líšni tvrdí, že
rozsudek neobdržel a proto musí vydávat další povolení ve-
doucí k zahájení výstavby. V polovině dubna bylo vydáno roz-
hodnutí k vykácení dřevin.

Na moji interpelaci během jednání ZMČ Brno-Líšeň jsem
se dozvěděla, že stavební firma doložila veškeré nutné dokla-
dy a autorizovaný inspektor předal stavebnímu úřadu certifi-
kát. Podle platné legislativy stavebník již stavbu stavebnímu
úřadu pouze oznámí.

Starosta = starati se. Ale o koho?
Loni bylo slavnostně dokončeno od-

kanalizování městské části Brno-Líšeň.
Je proto udivující, že v září roku 2008
začal BVaK některým občanům Líšně
vypovídat smlouvy na odvod a likvidaci
odpadních vod – stočné.

Ke konci sedmdesátých let minulého
století, podle pamětníků v roce 1977,
byla v této části vybudována kanalizace
v akci „Z“. Od té doby vodárna účtovala
občanům nejen vodné, ale i stočné.
Občané měli připojeny své nemovitosti
na kanalizaci. Z postoje BVaKu se dá od-
vodit, že se tomuto správci městského
majetku část svěřené věci ztratila. V této
překvapivé situaci se občané části Brna-
Líšně obrátili na svého starostu Mgr. Ja-
niština (ODS). Ten jim poradil, ať si řeší
své problémy sami.

Tato reakce starosty vedla občany
k založení občanského sdružení Kanali-
zace Ondráčkova, o. s., které se snaží ře-
šit vzniklou situaci.

Z úrovně Magistrátu města Brna byl
koncem loňského roku aktualizován TEZ
kanalizace na ulici Ondráčkova. Šlo by
pouze o hlavní ulici, nikoliv o ulice boční,
které spádově k ulici Ondráčkova patří.
Zdálo se, že ty jsou již zřejmě, dle názoru
vedení líšeňské radnice, vyňaty z katast-
rálního území Brno-Líšeň. Následně se
zřejmě někomu rozbřesklo a Rada MČ
Brno-Líšeň požádala Radu města Brna
o udělení souhlasu se zahájením prací na
zpracování investičního záměru kanaliza-
ce i pro boční ulice. Není ovšem jasné, kdy
za současné ekonomické situace dojde
k realizaci těchto projektů.

Stránku připravila
Kateřina HORÁKOVÁ
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JEDNĚM STATISÍCE, DRUHÝM ALMUŽNY
Koncem dubna 2009 přinesl denní tisk informaci o platech ředitelů státních nebo

polostátních firem. Martin ROMAN (ČEZ) a Petr ŽALUDA (České dráhy) pobírají
měsíčně 500 000 Kč, Petr SEDLÁČEK (Česká pošta) 250 000 Kč, Svatopluk SÝKORA
(Lesy České republiky) 285 000 Kč.

Předseda ČSSD Jiří Paroubek jim vzkázal, aby své platy snížili, jinak že jim budou
sníženy shora. S návrhem na pokles uvedených platů šel 28. dubna 2009 za novým
premiérem Janem Fischerem; ten vzal tento návrh „na vědomí“. Pokud Fischerova
vláda nesníží tyto platy, udělají to sociální demokraté na konci roku, když vyhrají
předčasné volby.

Někteří personalisté a ekonomové považují požadavek ČSSD za populismus
a snahu zaujmout před volbami. S troškou do mlýna přišli obhájci vysokých platů.
Prý uvedení ředitelé stojí v čele firem s mnoha tisíci zaměstnanci, což je velmi složi-
tý mechanismus a je těžké udržet ho v chodu. To snad Petr Žaluda řídí na dálku
náčelníka železniční stanice na konci republiky? Nebo Martin Roman pracovníka,
který opravuje poškozené vedení? Podle bleskového průzkumu mezi 503 respon-
denty z celé České republiky 85 % z nich považuje vysoké platy ředitelů uvedených
firem za přehnané. Nejde o závist, jak se domnívá Radek Šalanda v Lidových novi-
nách 5. května 2009 prý zejména u důchodců a u Moravanů. Autor zapomíná, že
tyto vysoké platy pobírají v době, kdy už počet nezaměstnaných dosáhl u nás téměř
půl milionu. A nedávno bylo vyplaceno 9 000 Kč sklářům, kteří přes půl roku patří
do kategorie PRACUJÍCÍ BEZ MZDY A PLATU.

Kde jsou sliby o brzkém blahobytu z listopadových dnů před dvaceti lety? Místo
slibů o tom, že brzy dosáhneme úrovně vyspělých zemí, máme tu kapitalismus
v pravé podobě: jedni žijí skutečně blahobytně, druzí mají co dělat, aby měli pro-
středky na základní životní potřeby – a těch je většina.

KJ

CO BUDE S TĚMI, KTEŘÍ OPUSTILI VLÁDU?
Z 18 členů Topolánkovy vlády hovoří o konci v politice šest

lidí. Kromě Topolánka Ivan Langer, Karel Schwarzenberg, Miro-
slav Kalousek, Václav Jehlička a Martin Říman. Ten poslední je
definitivně rozhodnut politiku opustit, ostatní spekulují „co kdy-
by“ je někdo potřeboval.

Mirek Topolánek povede ODS do voleb na podzim, další hod-
lají vést kandidátky ODS v krajích: Petr Nečas ve Zlínském, Ivan
Langer v Olomouckém, Jiří Pospíšil v Plzeňském, Petr Bendl
ve Středočeském, Petr Gandalovič v Ústeckém kraji. Alexandr
Vondra, Daniela Filipiová zůstávají v Senátu Parlamentu ČR do
roku 2012, Václav Jehlička do roku 2010. Martin Bursík povede
Zelené do voleb. Cyril Svoboda bude předsedou KDU-ČSL,
Miroslav Kalousek hovoří o nové straně, kterou možná podpoří
Karel Schwarzenberg. Ondřej Liška chce kandidovat za Zelené
v Jihomoravském kraji. Zpívající radaristka, Vlasta Parkanová,
která dala přednost zahraničním misím našich vojáků před
Posádkovou hudbou Praha (existovala 400 let), Ondrášem a Duk-
lou, zatím neví, co udělá.

Dolů půjdou jejich platy. Mirek Topolánek ze 164 900 Kč na
základní plat poslance, vicepremiéři Petr Nečas, Martin Bursík,
Alexandr Vondra a Vlasta Parkanová ze 141 600 Kč na základní
plat poslance a ostatní řadoví ministři ze 117 200 Kč totéž. Zá-
kladní plat poslance činí 61 400 Kč hrubého + 31 900 až 43 300 Kč
čistého na reprezentaci, dopravu a stravu – měsíčně. Neposlanci
Petr Bendl a Pavel Svoboda nedostanou již 117 200 Kč (jako od-
stupné ve výši jednoho platu, poněvadž ve vládě nebyli dlouho).

Ještě tři měsíce budou v péči řidičů a ochránců, takže si bu-
dou muset pomalu zvykat na život bez nich. Manželka expremi-
éra Pavla Topolánková (od níž Mirek Topolánek odešel k Lucii
Talmanové) přišla o řidiče a osobního strážce okamžitě. Podle
údajů již dříve uveřejněných v tisku, ročně tato záležitost přišla
státní pokladnu na více než 1 milion korun českých.

Jediný ministr Topolánkovy vlády pokračuje ve vládě Jana Fis-
chera – hudebník Michael Kocáb s platem 117 200 Kč měsíčně.
Budiž mu přáno!

Karel JANIŠ
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Konzervativní strana Brno se činí. Ne,
že by něco udělala pro občany Brna,
případně okolí. Z něčeho takového kon-
zervativní šikuldy opravdu podezřívat ne-
chci. Jejich činnost spočívá v houževna-
tém boji proti komunismu. Nevím, kde ho
členové toho roztomilého spolku potkali,
ale vím, že se ho bojí.

Každý má své bubáky, namítnete mož-
ná. Jenže tihle lidé na tom musí být psy-
chicky už dost špatně, když je 20 let ze sna
budí totéž. Nu, snad vyhledají nějakého
odborníka, který jim pomůže.

Zatím svůj komplex vyřešili činem
hodným velkého myslitele. Když vandal
Pelán zničil památník padlých v Králově
Poli, sáhlo město do své kapsy, vyndalo
z ní 730 tisíc a nechalo pomník opravit.
Neuplynul ani měsíc od odhalení zrekon-
struovaného pomníku a Konzervativní
strana Brno se pochlapila. Zapojila svůj
mozkový trust a přelepila srp a kladivo
portrétem Milady Horákové.

Organizátor akce Michal Doležel pra-
vil, že text na přelepu má vysvětlovat,
že se jedná o symboly komunismu. Co
k tomu dodat? Snad jen poradit panu
Doleželovi, aby nosil volnější spodní prá-
dlo, možná se mu uleví.

Rekovný Michal Doležel ovšem akcí
„přelepím hrob padlých vojáků, protože
nás přišli osvobodit ze špatné strany“
nekončí. V jeho hledáčku uvízly pomníky
padlých v Kohoutovicích a ve Starém Lís-
kovci. Zda je opět v potu tváře přelepí, ne-
zmiňuje.

Nechci snižovat hodnotu mimořádné
aktivity Konzervativní strany pro blaho
občanů. Ničit hroby přelepkami je určitě
hrozně důležité a všem se nám tak nějak
uleví. Tedy alespoň těm, na které chodí
onen zlý bubák.

24. dubna 2009 městské sdružení Kon-
zervativní strany Brno udělilo mimořád-

nou Cenu za propagaci komunismu pri-
mátoru Romanovi Onderkovi a Zvláštní
uznání za propagaci komunismu všem
členům Rady města Brna. Součástí ceny je
intarsie V. I. Lenina, Diplom za propagaci
komunismu a tematické knižní publikace.
A za co že konzervativci tyto ceny udělili?
Za zadání zakázky „Oprava objektu hro-
madného válečného hrobu obětí Rudé ar-
mády“ Brno-Královo Pole. Za opravu hro-
bu vojáků padlých při osvobozování Brna.
Za opravu památníku, který chtěl zničit
vandal z ODS jménem René Pelán.

Tak jo, nic užitečného Konzervativní
strana nedělá, ale člověk se prý alespoň

občas zasměje. Na jednání Zastupitelstva
města Brna 19. 5. 2009 chtěli konzervativ-
ci primátorovi předat cenu, ten ovšem
Dr. Kalužíka, předsedu Konzervativní
strany v Brně, odmítl. Jen by mě zajímalo,
kde pan doktor získal publikace Jaroslava
Šabaty - Úvod do studia vědeckého komu-
nismu: určeno pro posluchače všech fak.
univ. v Brně a JAMU (SPN Praha, 1959)
a Aleše Kopky - Metodika forem a metod
kulturně výchovné činnosti na pomoc jed-
notnému systému branné výchovy obyva-
telstva (Brno, 1986). Že by je po večerech
studoval?

Kateřina HORÁKOVÁ
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8. května 2009 jmenoval prezident republiky Václav Klaus
16 ministrů vlády Jana Fischera. Topolánkova vláda skončila
svou činnost. Čekali jsme na to od 24. března 2009, kdy jí byla
ve Sněmovně Parlamentu ČR vyslovena nedůvěra. Premiér
a další členové jeho vlády se chovali tak, jakoby se nic nestalo.
Stále byli vidět v televizi.

Ještě 7. května 2009 velmistr v médiích Václav Moravec po
celý den na TV 24 bilancoval činnost Topolánkovy vlády a ze-
jména pak „úspěchy“, které dosáhl v čele Evropské unie.
Použil mnoho slov jazyka českého k odsouzení těch, kteří si
„dovolili“ nedotáhnout tyto „úspěchy“ do konce. Jaksi poza-
pomněl uvést skutečné příčiny pádu Topolánkovy vlády.
Již 26. dubna 2009 se vyjadřoval pohrdavě o novém premiéro-
vi – prosím vás všechny – statistik v čele vlády? A co můžeme
očekávat od předlistopadového člena KSČ? Zapomněl na to-
též u Čalfy, Kočárníka, Dlouhého, Tlustého a dalších? A ještě
větší „péči“ projevil Václav Moravec na TV 24 10. května 2009:
zastane Fischerova vláda svou úlohu v čele Evropy? Bude ji
Evropská unie brát vážně? A vůbec, jak dlouho bude vůbec
vládnout? Jak dlouho bude trvat jednání o nové vládě po před-

spotřeba úplně stejně, jako když je máte.
Jeden nepatrný rozdíl spočívá v tom, že
jste nevyhodili několik desítek tisíc za
instalaci poměrových měřidel. A zase
tak pěkný design měřáky nemají, aby je
bylo možno považovat za bytový dopl-
něk pro estéty.

Perlička na závěr. Letos chce pan sta-
rosta přesunout z disponibilního zisku
bytového hospodářství 6 milionů. Na
instalace nových nesmyslů, pardon po-
měrových měřidel spotřeby tepla, se vy-
členilo 5 milionů. Zkuste si tipnout, kolik
by se za 11 milionů Kč dalo postavit, pří-
padně kompletně zrekonstruovat bytů.

Troje jesle pro celé Brno
V materiálu, který poskytla sdělovacím prostředkům ředitelka Centra dětských

odborných zdravotnických služeb Brno, p. o. (CDOZS), známého mezi veřejností
spíše jako Bílý dům, Rut Svobodová se uvádí, že Statutární město Brno nyní provo-
zuje pouhé troje dětské jesle. Ty mají spolu kapacitu 110 dětí a nacházejí se v okra-
jových čtvrtích (Kohoutovice, Černá Pole a Židenice). Rodiče za ratolesti platí od
800 do 4 500 korun.

V roce 1989 bylo ve městě 50 takových zařízení. Na drastickou redukci, či spíše
likvidaci stačilo pravici pouhých šest let. V celé republice je toto číslo daleko kata-
strofálnější: z původních 1313 jeslí jich zůstalo v provozu pouhých 52. Doktorka Svo-
bodová, která dříve pracovala jako jeslová lékařka sice konstatuje, že v současnosti
při nižších počtech dětí má kvalifikovaný personál více možností se jim individuál-
ně věnovat, zapomíná však na to, že převážná většina rodičů se dostala do pasti,
kterou jen těžko řeší. Přitom Česká republika byla za nízký počet těchto zařízení
kritizována i EU a zaměstnavatelé vybízeni ke zřizování podnikových jeslí. To vše
však v Československu kdysi bylo.

O opodstatněnosti jeslí hovoří i psycholožka a rodinná terapeutka dr. Šárka Gju-
ričová, která v publikaci Klíč k jeslím, vydané před dvěmi lety o. p. s. Gender Studies
mj. uvádí »Názor, že matku dítěte do tří let jeho věku nikdo nenahradí a pokud má
profesionální zájmy, není dobrou matkou, je předsudkem… Spokojená matka bývá
dobrá matka, i pokud není s dítětem 24 hodin…«. O tom, že by se vedení radnice
moravské metropole rozhodlo nějaké další jesle vybudovat není v poskytnutém
materiálu ani zmínka.     did

TAK JSME SE KONEČNĚ DOČKALI
časných volbách v říjnu 2009? Bude poslouchat ODS, ČSSD
a Stranu telených nebo bude vládnout samostatně? Lépe by
tyto otázky nepoložil ani Topolánek.

Podobné pochybnosti a otázky pokládal v nedělní Partii na
TV Prima další „topolánkovec“ Petr Šimůnek. Takže televizi
měla a bude jistě mít i nadále dnes už bývalá Topolánkova vlá-
da na své straně.

Ještě ve čtvrtek 7. května 2009 několikrát premiér v demisi
„zazářil“. Na vrcholném jednání EU u nezaměstnanosti…
Na dotaz zahraničního novináře, co by vzkázal několika mili-
onům nezaměstnaných, kteří letos nebo příští rok přijdou
o práci kvůli hospodářské krizi, řekl, že SICE PŘIJDE O MÍS-
TO, ALE NE O PRÁCI, PROTOŽE PRÁCI, KDYŽ JI HLEDÁTE,
TAK JI I NAJDETE, A TO JE RADA PRO VŠECHNY OSTATNÍ.
Tato obvyklá argumentace politiků pravice pobouřila některé
přítomné novináře natolik, že požadovali od našeho premié-
ra na odchodu omluvu.

Ještě 8. května 2009 byl Topolánek a zpívající Vlasta na kla-
dení věnců u příležitosti státního svátku.

Kolikrát je ještě uvidíme?

Karel JANIŠ

Matematičtí géniové ve službách obce
V městské části Brno-Líšeň máme

zhruba 2 500 obecních bytů. V poslední
době uživatelé těchto bytů obdrželi vy-
účtování služeb spojených s užíváním
bytu. Měla jsem tu možnost do nich na-
hlédnout. Marně se snažím dosíci toho,
co znamená položka „Ostatní“. Rozu-
mím názvům plateb jako je společné
osvětlení, úklid, správa domu, ale co je
to ostatní mi stále vrtá hlavou. Pravda,
její výše není nijak závratná, ale počí-
tám-li, že všichni uživatelé z 2 547 bytů
v Líšni zaplatí ročně 400 Kč, má již kaž-
dý ze zaměstnanců Správy majetku Lí-
šeň na velmi hezkou dovolenou. Milión
ostatního je celkem pěkná sumička.

Možná je to také jeden ze způsobů
tvorby disponibilního zisku z bytového
hospodářství. Ke zvyšování zisku nema-
lou měrou zajisté přispívají také výše zá-
loh, které jsou uživatelé jednotlivých
bytů nuceni platit. SML předepíše výši
záloh a uživatel má smůlu. Musí platit
danou výši. A nikoho z úředníků nezají-
má, že každoročně lidé přeplácejí. Prav-
da, zapomněla jsem, jsou i neplatiči.
Proč by tento problém měl řešit majitel
nemovitosti, když zodpovědnost může
přenést na svého nájemníka.

Ale zpět k vyúčtování. Nechci nikoho
z úředníků podezřívat, že je to záměr,
ale něco takhle nepřehledného se
opravdu jen málokdy vidí. Jen pro zají-
mavost - jaký součin by vyšel vám, kdy-
byste násobili nulou? Jestli jste odpově-
děli, že nula, nemůžete jít pracovat na
SML. Tam byste se svými znalostmi ma-
tematiky neuspěli. Na SML je výsledek
součinu 4 čísel, z nichž jedno je nula,
roven 212,24. A prý je to správně!

Snad jen autor vyúčtování posnídal
vtipné kaše, řekla jsem si. Nikoliv, jedná
se o takzvaný přepočítaný náměr. Pro
bytové jednotky, v nichž jsou měřidla na
topných tělesech, se vypočítává spotře-
ba tepla za byt podle celkové spotřeby
k patě domu. Je úplně jedno, kolik uká-
zal měřák na radiátoru, každému bytu
bude dopočítána spotřeba podle toho,
jaký je podíl jeho podlahové plochy
k celkové ploše domu. A spotřeba tepla
na byt se dopočítá podle celkové sumy
v poměru 60 % - spotřeba bytu, 40 % -
spotřeba společných prostor. Suma su-
márum, nemáte-li měřáky, počítá se

Kateřina HORÁKOVÁ
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ustoupit stavbě přehrady. Nebudou jis-
tě chybět poztrácené čepice a klobouky
i další věci výletníků z lodí i člunů. Ne-
chejme se překvapit. A hlavně – aby si-
nice ustoupily.

Karel JANIŠ

O PODZEMÍ MĚSTA BRNA
Jedině při celkové rekonstrukci té či oné ulice – např. nyní Husovy – si uvědomu-

jeme změť potrubí, kabelů a drátů pod povrchem silnice a chodníků. Rozvádějí do
bytů elektřinu, plyn, vodu, teplo, vedení pro telefon a televizi. Ale brněnské podze-
mí je zajímavé i jiným způsobem. Jsou tu studně, sklepy, krypty, které vytvořily od
dob středověku hustý propletenec podzemních prostor. Nejvíc ho bylo objeveno
pod Zelným trhem, náměstním Svobody a Dominikánským náměstím. Pod bývalý-
mi kláštery na Římském a Moravském náměstí jsou krypty a velká kostnice pod
kostelem sv. Jakuba. K nejnovějším objevům patří sklepní chodba pod Běhounskou
ulicí a přilehlé prostory v délce 200 metrů a bývalá kanalizační štola pod Solniční
ulicí mezi Opletalovou ulicí a Moravským náměstím. Znalce brněnského podzemí
již vydal dvoudílnou publikaci bohatě dokumentovanou plány i fotografiemi a mno-
hokrát na toto téma vystoupil v televizi.

Pouze jednou či dvakrát do roka lze sestoupit do podzemí často složitým způso-
bem – poklopy v chodníku, žebříkem z vozovky nebo přes sklepy v objektech. Podle
sdělení vedoucího oddělení technických sítí Magistrátu města Brna Ivo Mrázka
s zájemci budou moci podívat do labyrintu pod Zelným trhem, do sklepení domu
mincmistrů pod Dominikánským náměstím, do kostnice pod Jakubem, výhledově
do školy na Běhounské, která je propojena do sklepení Místodržitelského palce na
Moravském náměstí. Byla již zprovozněna studna na Jakubském náměstí, připra-
vuje se uvedení do provozu i studna na Dominikánském náměstí, a to v souvislosti
s rekonstrukcí tohoto náměstí. Průzkum podzemí pod Brnem pokračuje a minulost
města se nám bude stále víc připomínat i na povrchu.

KJ

BRNĚNSKÁ PŘEHRADA BOJUJE SE SINICEMI
Poslední světla festivalu ohňostrojů

Ignis Brunensis zhasla a od 4. června
2009 klesá voda na Brněnské přehradě
každý den o třicet centimetrů až na kótu
219 metrů nadmořské výšky. Pokud ne-
přijdou záplavy nebo velká vedra, po-
kles vody celkem o deset metrů oproti
normálu by měl skončit do počátku
prázdnin. Poté se rozjedou naplno opat-
ření proti sinicím. Z lokality Rokle a od
Sokolského koupaliště budou vyzved-
nuty tuny bahna a odvezeny na skládku.
V těchto místech je největší koncentra-
ce fosforu a dusíku, které podporují roz-
množování sinic. Postupně budou vy-
budovány na březích čtyři generátory,
které budou dodávat energii a vzduch
dvanácti aeračním věžím – jde o válce
s malými otvory, jimiž bude do bahna
proudit kyslík. Ten má bránit rozmno-
žování sinic. Horní okraj věží bude mi-
nimálně tři metry nad hladinou, aby ne-
překážel lodní dopravě a plavcům po
opětném napuštění přehrady.

Místo kaprů, kteří při hledání kořín-
ků rozrývali bahno plné fosforu, budou
do nádrže puštěni rybí dravci. Kdy se tak
stane, není rozhodnuto. Podle toho jak,
úspěšný bude boj se sinicemi – předběž-
ně se s napouštěním přehrady počítá na
jaře roku 2010. Ozdravné zákroky na
přehradě budou stát asi dvě stě milionů
korun; kraj, město Brno a povodí Mora-
vy dají dohromady čtyřicet milionů,
zbytek tvoří datace z Evropské unie. Jde
též o výstavbu čističek odpadních vod,
v projektu Čistá Svratka v obcích na pří-
toku Svratky, aby se snížil na přítoku do
přehrady fosfor.

130 hektarů půdy dna bude obnaže-
no po plánovaném vypuštění přehrady
o 10 metrů. Už nyní se po březích pohy-
bují hledači pokladů, s detektory kovů
hledají mince nebo šperky. Obnažené
dno prohledají policisté, poněvadž se tu

nalézá i nevybuchlá munice z druhé
světové války. Nedávno bylo nutno při-
volat pyrotechnika k zneškodnění nale-
zeného raketometu s nevybuchlou mu-
nicí. Mnozí lidé čekají, co se ukáže ze
zaniklé vesnice Kníničky, která musela

CO NOVÉHO SE CHYSTÁ NA LETIŠTI BRNO
Hovořil o tom ředitel letiště Ing. Tomáš Plaček v Listech již-

ní Moravy z května 2009. Společnost Letiště Brno plánuje vy-
budování logistického centra za 1,5 miliardy, kombinujícího
nákladovou, leteckou, železniční a dálniční dopravu a kom-
plexní, tedy nejen elektronické zabezpečení letiště. Do konce
roku 2010 by šlo o nahrazení stárnoucí technologie. Jde dále
o výstavbu nové hasičské zbrojnice a pořízení speciálního po-
žárního vozidla, o naváděcí systém umožňující přistání leta-
del za nulové viditelnosti. Jde též o rozšíření odbavovacího
prostoru pro odbavování cestujících, pro parkování letadel
i větší počet míst na veřejném parkovišti. Plánovaná opatření
sledují záměr zvýšit počet cestujících z půl milionu v loňském
roce na 800 000 odbavených ročně. Půjde však o velmi složitá
a nákladná opatření investičního a provozního charakteru.
Vzhledem k probíhající hospodářské recesi očekává ředitel

letiště určitý pokles výkonů, ale doufá, že v dalších letech se
pokles zastaví a přijde zvýšení výkonů.

Podle informace v Brněnském deníku Rovnost (nový ofici-
ální název listu, vycházejícího od roku 1885) z 19. května 2009
tradiční letecká přehlídka CIAF na tuřanském letišti už letos
nebude. Organizátoři ji chtějí vrátit do Hradce Králové. Ředi-
tel letiště Tomáš Plaček řekl, že bylo těžké skloubit přehlídku
s provozem letiště. Podle primátora Brna Romana Onderky
přinášela přehlídka propagaci Brna v zahraničí, ale lidé z oko-
lí letiště si stále stěžovali na nepříjemný hluk. K rozhodnutí
nekonat leteckou přehlídku v Brně přispělo rozhodnutí před-
stavitelů kraje, že ji dotacemi letos nepodpoří. Takže posed-
mé burácení tryskových stíhaček neuslyšíme a vzdušnou
akrobacii neuvidíme.

Karel JANIŠ

Vypuštěná Brněnská přehrada pod hradem Veveří  •  Foto Tibor Dávid
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� Před 145 lety – 28. září 1864 bylo v Londýně Marxem a Engel-
sem založeno Mezinárodní dělnické sdružení – PRVNÍ INTER-
NACIONÁLA. Její zásluhou došlo k rozšíření marxismu v dělnic-
kém hnutí a k založení samostatných dělnických stran – např.
v Německu 1869, v Rakousku 1874 a u nás 1878. Její činnost skon-
čila v roce 1876.
� Před 120 lety – ve dnech 16. - 21. července 1889 – bylo v Paříži
Engelsem a představiteli dělnických stran (od nás J. Hybešem)
založeno Mezinárodní sdružení socialistických stran – DRUHÁ
INTERNACIONÁLA. Pokračovala v činnosti zahájené I. interna-
cionálou, usnesla se na pořádání prvomájových manifestací –
- tehdy šlo hlavně o osmihodinovou pracovní dobu. Její činnost
skončila prakticky při propuknutí první světové války, kdy po-
slanci sociálně demokratických stran až na čestné výjimky hla-
sovali pro válečné výdaje ve prospěch válečných plánů vlastní
buržoazie.
� Před 90 lety – ve dnech 2. - 6. března 1919 – byla v Moskvě
V. I. Leninem založena III. (Komunistická) internacionála – KI –
jako odpověď na politiku většiny sociálně demokratických stran

Naléhavý vzkaz
pro pana Kocába

Prosím, až někdo uvidíte pana
Kocába, vyřiďte mu následující vzkaz.
Nabyl jsem totiž dojmu, že se po repub-
lice pohybuje individuum, které se za
něj vydává a dokonce se pod jeho jmé-
nem zřejmě vetřelo už do druhé vlády.
Pan Kocáb to přece být nemůže, proto-
že by to bylo v naprostém rozporu s jeho
zásadovým prohlášením z počátku
devadesátých let, že až od nás odejde
poslední ruský voják, odejde on defini-
tivně z politiky. Nebo snad chce někdo
zpochybňovat zásadovost pana Kocá-
ba a váhu toho co říká a slibuje?!?

Zato ten jeho dvojník bude asi pěk-
né kvítko, protože nikoho z těch sluš-
ných lidí, které znám by prostě nena-
padlo ani se vydávat právě za pana
Kocába (zvláště po těch průšvizích
s vytunelovaným Trendem), ani se
nechat (po naprostém volebním ne-
úspěchu v pražském! obvodě) dvakrát
najmenovat do vlády, a to do funkce,
v níž není odborníkem.

J. M. - REDMAN

Připomínáme si…
� Před 230 lety – 14. července 1789 – dobytím státního vězení Bastily v Paříži zapo-

čala Velká francouzská buržoazní revoluce. Tento den je státním svátkem Fran-
couzské republiky.

� Před 95 lety – 28. června 1914 – byl v Sarajevě zabit následník rakouského trůnu
arcikníže František Ferdinand d´Este. O měsíc později – 28. července 1914 Rakous-
ko vyhlásilo válku Srbsku, začala První světová válka.

� Před 90 lety – 28. června 1919 – skončila ve Vesailles mírová konference podpi-
sem mírové smlouvy s poraženým Německem. Pro Německo těžké podmínky
využil Hitler k odvetě a k přípravě nové světové války.

� Před 70 lety – 1. září 1939 – přepadlo hitlerovské Německo Polsko a rozpoutalo
Druhou světovou válku. Obrat v jejím průběhu nastal po přepadení SSSR Němec-
kem 22. června 1941 a USA císařským Japonskem 7. prosince 1941. Vznikly předpo-
klady ke vzniku protihitlerovské koalice a k jejímu vítězství v roce 1945 i ke vzniku
nové mezinárodní organizace míru – OSN.

� Před 65 lety – 6. června 1944 – byla zahájena INVAZE spojeneckých vojsk do
Evropy. Jejich vrchním velitelem byl americký generál Dwight D. Eisenhower.
Během prvního dne se vylodilo 200 000 mužů z celkového počtu 2 876 439 vojáků
předem připravených k invazi. Hitlerovské Německo nyní čelilo náporu i z území
západní Evropy.

� Před 65 lety – 20. července 1944 – došlo k neúspěšnému pokusu o atentát na Adol-
fa Hitlera. Několik set účastníků bylo popraveno.

� Před 65 lety – 29. srpna 1944 – bylo zahájeno Slovenské národní povstání. 8. září
1944 byla zahájena karpatsko-dukelská operace Rudé armády a 1. čs. armádního sbo-
ru v SSSR a 6. října 1944 byly v prostoru Dukly překročeny čs. státní hranice.       KJ

žena Rosa Fleischmannová (z Boskovic).
Narodil se 18. června 1882 v Kovačevsi
u Radomiru, vyučil se typografem.
� Před 45 lety 1964 – zemřel generální
tajemník ÚV Francouzské KS Maurice
THOREZ. Byl členem Výkonného výboru
Kominterny a po válce místopředsedou
francouzské vlády. Narodil se 28. dubna
1900 v Noyelles-Godault.
� Před 45 lety – 21. srpna 1964 – zemřel
při pobytu na Krymu generální tajemník
ÚV Italské KS Palmiro TOGLIATTI. Jako
přední představitel Kominterny se podílel
na přípravě VII. kongresu Kominterny
a na organizování mezinárodních brigád
na pomoc španělské republice. Narodil
se 26. března 1893 v Janově a vystudoval
práva.

SÍLA NAŠEHO HNUTÍ JE V JEHO JEDNOTĚ
spolupráce s vlastní buržoazií. V jejích řadách vyrostli představi-
telé komunistických stran, kteří si osvojili schopnost samostatně
rozvíjet marxistickou teorii i praktickou politiku ve své zemi.
V důsledku zásadních změn v mezinárodní situaci i v mnoha ze-
mích v době druhé světové války byla KI v roce 1943 rozpuštěna.

 Po druhé světové válce existovalo v letech 1947 - 1956 INFOR-
MAČNÍ BYRO komunistických a dělnických stran, které sloužilo
k výměně zkušeností a k zaujímání stanovisek k mezinárodní si-
tuaci. Osvědčenou metodou spolupráce se staly MEZINÁRODNÍ
PORADY komunistických a dělnických stran za účasti několika
desítek představitelů těchto stran. Připomínám porady v letech
1957, 1960 a 1969. Podobné porady se po roce 1990 nekonaly,
i když jejich potřeba vzhledem k procesům globalizace je evi-
dentní. Probíhají pouze setkání představitelů hnutí na úrovni
regionální nebo u příležitosti sjezdů KS. Chybí též časopis, který
vycházel pod názvem ZA TRVALÝ MÍR A DEMOKRACII
nebo OTÁZKY MÍRU A SOCIALISMU. Informace přinášejí HALÓ
NOVINY a ALTERNATIVY. Čtěme je a rozšiřujme je!

Karel JANIŠ

ŠLI PŘED NÁMI����� JEJICH CÍLEM BYL SOCIALISMUS
� Před 65 lety – 18. srpna 1944 – byl na
přímý rozkaz Adolfa Hitlera ubit v Bu-
chenwaldu předseda KS Německa a člen
Výkonného výboru III. (Komunistické)
internacionály Ernst THÄLMANN. Naro-
dil se 16. dubna 1886 v Hamburku,
kde několik let pracovat jako dělník. Od
3. března 1933 byl vězněn.
� Před 60 lety – 2. července 1949 – ze-
mřel v sanatoriu poblíž Moskvy generální
tajemník ÚV Bulharské KS a předseda bul-
harské vlády Jiří DIMITROV. Nezapome-
nutelná jsou jeho vystoupení na lipském
procesu (1933), na VII. kongresu Komin-
terny (1935) a na V. sjezdu Bulharské KS
(1948), v nichž významně přispěl k tvůrčí-
mu rozvoji marxismu. Měl blízké vztahy
k našemu kraji, odkud pocházela jeho

� Před 40 lety – 3. září 1969 – zemřel
generální tajemník Vietnamské strany
pracujících (dnes KS Vietnamu) a prezi-
dent Vietnamské demokratické republiky
HO ČI MIN. Narodil se 19. května 1890
v obci Kim-Lien. Podílel se na založení
Francouzské KS a KS Indočíny, zúčastnil
se pohřbu V. I. Lenina, byl v čele boje
vietnamského lidu proti japonským, fran-
couzským a americkým uchvatitelům.
Nedočkal se porážky USA a sjednocení
Vietnamu ve Vietnamskou socialistickou
republiku (v roce 1975), jak si přál v závě-
ti.               Karel JANIŠ
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Ve dnech 18. - 22. února se konal
v Athénách 18. sjezd Komunistické stra-
ny Řecka pod heslem “Sjezd protiúto-
ku“; za naši stranu se zúčastnil místo-
předseda s. Maštálka. Jeho zprávu
projednal výkonný výbor ÚV KSČM
a vzal ji na vědomí. Informace se dosta-
la redakci Echa po uzávěrce květnového
čísla, proto ji otiskujeme až nyní.

Komunistická strana Řecka je stra-
nou velmi zkušenou, mnoho let nuce-
nou pracovat v ilegalitě, přitom působí-
cí nepřerušeně už od r. 1926. Sjezd měl
vysoce pracovní charakter. Řešil dvě
hlavní témata: hodnocení dosavadní
práce strany a úkoly do budoucnosti na
základě dokumentu „O socialismu“. Ře-
kové si velmi pozorně všímají zkušenos-
tí zemí východní Evropy a zejména
analyzují příčiny porážky socialis-
mu 20. století, protože bez toho
nemohou formulovat další po-
stup ve své vlasti. Generální ta-
jemnice strany Aleka Papariga
ve svém úvodním slově zdů-
raznila, že strana hodnotí
dění ve společnosti přísně
z třídního hlediska. Bojuje
s projevy probouzejícího se
fašismu, rasové nesnášenlivos-
ti i oportunismu. S potěšením
konstatovala, že strana, odbory
PAME a mládežnická organizace
KNE početně rostou. Ostatně i u nás
je známo, že mladí a dosud indiferentní
lidé jdou s komunisty vždy tehdy, jsou-li
komunisté v perspektivách společnosti
důslední a neústupní, nemají-li snahu
stát se sociální demokracií č. 2. Srovná-
ní nedávné minulosti KS Francie s KS
Řecka je velmi poučné a pro naši stranu
varující.

Ve věcné diskusi vystoupilo přes 150
diskutujících. Delegáty byli ze 75 % děl-
níci, z 3 % zemědělci, 9 % živnostníci,
2 % studenti (11 % delegátů mladších
30 let), 2 % inteligence a zbytek důchod-
ci, z 80 % muži, 20 % ženy. Třetina dele-
gátů s vysokoškolským vzděláním (tedy
nejméně 10 % dělníků mělo vysokou
školu!), další víc než polovina se středo-
školským, jen 15 % se základním nebo
neúplným – to vypovídá o rozsahu
kvalifikace v zemi, která v EU patří k „za-
ostalejší“ části; co na to říká národ Ko-
menského, v němž procento vyso-
koškolsky vzdělaných lidí hluboko
zaostává za evropským průměrem?
A kde rozsah výdajů na vzdělání je dnes
jeden z nejmenších v Evropě, jen Ma-
ďarsko a Slovensko jsou za námi?

Z myšlenek vyslovených v diskusi se
nás týká zejména odmítnutí názoru, že

dvacátých let 20. století později v socia-
listických státech byl „stalinismus“; my
s takovým zjednodušováním nesouhla-
síme ještě ostřeji, protože jsme schopni
rozeznat vlastní chyby od historického
přínosu, který byl nesporný. My však
víme, že některé chyby byly systémové,
zejména odsouzení kybernetiky jako
„reakční pavědy“ počátkem padesátých
let. Tento pohled zpomalil nástup vě-
decko-technické revoluce v socialistic-
kých zemích, zpomalil zdokonalení plá-
nování moderními metodami a otevřel
cestu názoru o nenahraditelnosti trhu
a neschopnosti správně naplánovat
spotřebu. Dokonalé počítače v rukou
schopných manažerů dovolují plánovat
pružně do jemností; velkokapitalisté to

umějí a využívají proti konkurenci.
My jsme se jejich konkurenci stali

neschopnými čelit, to je podsta-
ta. A vzniká otázka, čí subjek-
tivní chyby toto způsobily. Je
fakt, že po r. 1945 se dostal
svět do stavu, na který teorie
nebyla připravena; již tu ne-
byla socialistická země jen
jediná, ale skupina zemí byla
ještě v menšině proti světu

kapitálu. Pokud se čekalo, že
zásady kooperace mezi těmito

zeměmi stanoví klasik marxis-
mu, tj. Stalin, a on se nikdo neod-

vážil postulovat nové myšlenky
s případnou odchylkou od Stalina

(a nově myslit o nových, předtím nezná-
mých problémech bylo nutno), protože
se bál příp. postihu, vznikla situace teo-
retické stagnace, a bez revoluční teorie
není revoluční praxe. Stalin již byl příliš
starý a ti mladší nebyli dost teoreticky
zdatní. A kdo vnímal změny v kapitalis-
tickém světě ve srovnání s váháním
zavést nové a strachem z postihu za
„úchylky“ doma, stal se objektivně nosi-
telem onoho oportunismu, který Řeko-
vé kritizují, aniž vidí do podrobností.
Specificky v ČSSR navíc zapůsobily
důsledky roku 1968; po personálních
opatřeních při prověrkách 1970 se pocit
tzv. „předposranosti“ zvýšil tak, že fak-
ticky paralyzoval hledání cest vpřed.
A když r. 1986 ukázala černobylská kata-
strofa neschopnost řídících kádrů, ne-
bylo pokračování toutéž cestou už mož-
né. Takže jiný vývoj po r. 1956 možný
byl, museli by však být v čele lidé teore-
ticky dokonalejší a společenská atmo-
sféra zbavená strachu před eventuálním
postihem za „svobodomyslnost“.

Na základě zprávy z ÚV zpracoval
a komentoval

Vladimír ŠAUR

18. 18. 18. 18. 18. SJEZDSJEZDSJEZDSJEZDSJEZD K K K K KOMUNISTICKÉOMUNISTICKÉOMUNISTICKÉOMUNISTICKÉOMUNISTICKÉ     STRANYSTRANYSTRANYSTRANYSTRANY Ř Ř Ř Ř ŘECKAECKAECKAECKAECKA
pád socialismu byl nutný, zákonitý.
Období budování socialismu bylo přece
tvrdým třídním střetem a socialismus se
začal hroutit, když se jeho řízení zmoc-
nili lidé, kteří se začali více ohlížet na
pochvaly ze Západu než na zájem spo-
luobčanů, tj. když byla přijata kapitalis-
tická kritéria úspěchu. Při hodnocení
Stalina je dobré si ho přečíst a podívat
se na reálná fakta v souvislostech doby.
Odpůrci Stalinova kultu osobnosti na-
stolili kult antistalinismu, vytvořili čer-
nobílý obraz a nechtějí diskusi. Nechtě-
jí, abychom se seriozně zabývali
hodnocením socialismu 20. století,

abychom věcně posoudili přednosti
i nedostatky. Rok 1956 byl jakýmsi zlo-
movým bodem, potom vývoj SSSR smě-
řoval ke kapitalismu; jiný vývoj byl mož-
ný! Na hluboké studium čeká ještě
období posledního desetiletí socialismu
v SSSR i v ostatních zemích střední a vý-
chodní Evropy; tehdy vývoj rozkladu so-
cialismu akceleroval. Gorbačov oslabe-
ný socialismus ideologicky odzbrojil
a demoralizoval; síly zformované po
20. sjezdu KSSS přešly do protiútoku,
tzv. perestrojka opustila kategorie marx-
leninského myšlení. Zpočátku tyto síly
ještě maskovaly své cíle, později otevře-
ně přiznaly skutečné úmysly. Socialis-
mus 20. století byl tedy poražen ne im-
perialismem, ale oportunismem; ten
měl svou základnu již ve dvacátých a tři-
cátých letech a později se přestalo proti
němu bojovat.

Tento pohled vyžaduje náš komen-
tář. Řekové vidí vývoj socialismu zvnějš-
ku, my jsme tento vývoj prožili. Řekové
právem nesouhlasí s myšlenkou původu
zřetelně západoevropského, že vše od (Foto Tibor Dávid)
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STŘÍPKY
ROZMANITÉ

• V TÉTO KRIZI NESELHAL KAPITA-
LISMUS – Řekl v obsáhlém rozhovoru
pro deník DNES 16. 4. 2009 prezident
Václav KLAUS. Není sebemenší dů-
vod odepisovat trh jako takový jen
proto, že došlo k určitým problémům
na určité části trhu… my jsme po listo-
padu 89 … museli obhajovat nerov-
nost jako přirozený stav lidské společ-
nosti… v podstatě byla u nás myšlenka
reálné nerovnosti přijata… ve světě se
znova vytváří chiméra rovnosti, my
nejsme tahouni této myšlenky, to po-
litici a země Evropské unie a v posled-
ní době i politici v USA … NEVĚŘÍM,
že se vyčerpal kapitalismus, byl přiškr-
cován, omezován a narušován neka-
pitalistickými zásahy do fungování ce-
lého systému. To, co se dnes děje, je
důsledkem přiškrcování trhu… už ne-
mám potřebu bojovat s Marxem, ten-
to boj je už vybojovaný. Marx byl vý-
znamným společenským myslitelem,
ale jako ekonom zas tak výraznou
osobností nebyl… (ještě že u nás
máme tak významné ekonomy „světo-
vého jména“ v čele právě s Václavem
Klausem, architekty našeho přechodu
k neomezené vládě trhu!)… pro mě
jsou pokusy cpát peníze do ekonomi-
ky, jako se to děje dnes leckde v Evro-
pě, v Japonsku, ale hlavně v USA, na-
prosto neobhajitelné… (zastánce trhu
bez přívlastku se nezapře).
• SESADIT VLÁDU BYLA KUDLA
DO ZAD České republice během
předsednictví – Řekl v rozhovoru pro
Lidové noviny 18. 4. 2009 stále se nám
připomínající a vracející se exprezi-
dent a „dramatik světového jména“
V. HAVEL. Nikdo prý neví, co tak hroz-
ného vláda provedla, že musela pad-
nout tak náhle a v nejnevhodnějším
možném okamžiku… byla to pito-
most, která poškodila stát, doufám, že
to voliči sociálním demokratům spo-
čítají (exprezident zapomněl, že poku-
sů o vyslovení nedůvěry Topolánkově
vládě již bylo několik!)… lepší než se
bát většiny ČSSD a KSČM v podzim-
ních volbách by bylo komunisty nevo-
lit a sociální demokraty jen v případě,
že se s komunisty odmítnou spojit
a nebudou dělat takové žerty, jako byl
ten poslední s pádem vlády… rozchod
mezi V. Klausem a jeho stranou má
zřejmě mnoho hlubších příčin…
„nová“ ODS je mi sympatičtější, je
méně arogantní, méně fundamenta-
listická… radar dnes chápu hlavně
jako téma české, jde o naše zakotvení
v soudobém světě, o naši orientaci,
a to, co rozumíme spojenectvím,
o morálku. Zmařit Lisabon a odmít-

nout zdvořilý americký dotaz o eventu-
álním radaru v Brdech je přímou cestou
do jižní Osetie (obvyklá argumentace
„radaristů“, kteří stále hovoří jazykem
studené války). Obamovi se snažil vylo-
žit svůj názor na příčiny politických
zmatků v postkomunistických zemích
a oč je tento vývoj pro svět lepší a dokon-
ce i levnější, než kdyby se nebyly rozšíři-
ly NATO a EU o nové členy a svět zůstal
bipolárně rozdělen a postkomunistické
země ponechány sobě napospas. (Za-
pomněl na ideu, kterou hlásal, že je třeba
rozpustit Varšavskou smlouvu i NATO!
Přijetím bývalých „Varšavanů“ do NATO
se železná opona posunula hlavně v mys-
lích Havlů a jemu podobných k hranicím
Ruské federace. O tom může mnoho říci
senátor Jaromír Štětina.)
• JÁ DO TOHO JDU, chci být premié-
rem České republiky – Prohlásil
Mirek TOPOLÁNEK

v roz-
hovoru pro Právo

2. 5. 2009. Všichni prý vědí, že v osobním
styku je Topolánek daleko nejlepší, na
náměstích vítězí přímočarost, bezpro-
střednost a to, že lidé mu věří… jsou prý
pokud chce ODS být velkou stranou,
usilovat o 40 %, ne o 20 %… chce jít do
voleb se stranou, která je jednotná,
vnitřně sevřená, chce reprezentovat
stranu, která volby vyhraje… ODS je
dnes jednoznačně dominantní pravico-
vou stranou v české společnosti… s Hav-
lem se Topolánek liší ve spoustě věcí,
ale váží si ho pro jeho zahraničně-poli-
tické postoje… volební kampaň bude
hodnotová, není to jen o možném ná-
stupu komunistů, jde o naši euroatlan-
tickou orientaci, zda jsme zapomněli,
kdo nás okupoval fakticky až do roku
1991… i o tom, jakým způsobem někdo
v zájmu svého stranického, osobního,
partikulárního dokáže poškodit zemi
ekonomicky, zahraničněpoliticky a vrh-
nout nás někam geopoliticky na východ
od Čierne při Čope. (Opět jazykem stu-
dené války od člověka, který se v lednu
2009 chlubil několikahodinovým rozho-
vorem s Putinem – ejhle ho, pokrytce!!)
• Václav KLAUS VELMI KRITICKY
O ODS – V rozhovoru pro Lidové noviny
16. 5. 2009 uvedl, že Topolánkova vláda
skončila tak, jak začala – začala na jed-
notlivcích, kteří změnili svůj názor
a skončila tím, že někteří jednotlivci
změnili svůj názor … nepovažoval tu

vládu za tak zlatou, jak část médií…
zklamala ho tím, jak začala hrát zele-
nou kartu i chováním vůči Evropské
unii… vztahy s vládou byly tak zlé
a uštěpačné… pan Topolánek nebyl
prototypem člena ODS… šlo mu od
začátku o něco odlišného, než co bylo
v původní struktuře ODS založeno…
lidí s tímto sklonem se v ODS narodilo
větší množství… žádná vláda nebyla
tak zlobbovaná tak jako vláda Mirka
Topolánka (podtrhuji myšlenku, která
vyvolala velký ohlas – v ODS odmíta-
vý!)… žádná předchozí vláda takové
úrovně nedosáhla… od prvního setká-
ní s Topolánkem si říkal, že ODS není
žádná PDS – Podnikatelská demokra-
tická strana, to byl první ideový střet
Klaus - Topolánek… (Lidé zvláštního
ražení se dohadují mezi sebou.)
• Mirek TOPOLÁNEK nezůstal
KLAUSOVI nic dlužen – V Mladé
frontě DNES 19. 5. 2009 řekl, že je mu
prezidenta líto, Lukeš, Kovarčík, Ko-
žený, Velek, Ulčák, Souček, Janoušek
a další Klausovi muži, on řekne, že je
nezná. Slušnost nám velí. Na to asi
spoléhá. Nevím, jak dlouho vydržíme
(expremiér zapomněl, že to, co je do-
voleno bohovi, není dovoleno… Topo-
lánkovi…).
• Věčný kritik a nespokojenec spiso-
vatel Jan TREFULKA promluvil –
v Právu 13. 5. 2009 řekl, že trvalým mo-
tivem jeho psaní byl odpor k nehoráz-
né lži, kterou hlásaly stranické „elity“
o své morálce a podstatě vlády… Lidé,
kteří prožili pád stalinského komunis-
mu a jsou svědky neschopnosti vlády
volného trhu včas omezit moc institu-
cí, jež vede k masové nezaměstnanos-
ti a směřuje k rozvratu ekonomiky,
cítí, že TO CO PROŽÍVAJÍ, není pouhá
krize, ale DALŠÍ z debaklu údajně
„nejlepšího ze špatných režimů“, kte-
rý dokázal vehnat svět do dvou světo-
vých válek a vytvořit dramatické soci-
ální rozdíly. Ohromné sumy z kapes
daňových poplatníků, které mají za-
chránit svět před důsledky nezodpo-
vědné, bezohledné chamtivosti bank,
tolerované vládnoucí garniturou, jsou
pouhé záplaty, které mohou způsobit
jenom obklad nutného zásadního ře-
šení. 21. století musí přinést nové kon-
cepce organizace lidského společen-
ství. Co lidem nebude sto nabídnout
politika, budou opět hledat ve filozofii
a literatuře. (Podtrhuji výstižný popis
dnešní situace, od něho nepostoupil
dále. Kdo bude schopen přinést nové
koncepce, kdo ukáže cestu z dnešního
marasmu? Jan Trefulka nenabízí vý-
chodisko!) KJ
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Desátý ročník Mezinárodního veletr-
hu obranné a bezpečnostní techniky
IDET 2009 představil aktuální situaci v
oboru armádní techniky, výcviku, sou-
visejících složek i bezpečnost civilního
obyvatelstva. Nově byl rozšířen o civilní
bezpečnost. Poprvé se tak prezentovaly
obory Požární technika a služby a Inte-
grovaný záchranný systém. Mezi vysta-
vovateli byly též Ministerstvo vnitra – Po-
licie ČR, Hasičský záchranný sbor ČR a
různé tuzemské a zahraniční firmy zabý-
vající se výrobou potřeb pro tento obor.

V pavilonech V, F, G1, G2 a Z se prezen-
tovalo na 350 firem z 27 zemí světa. Přijela
řada významných představitelů zahranič-
ních armád a velitelství NATO. Veletrhu
se zúčastnily oficiální delegace z 26 zemí.
V případě Bosny a Hercegoviny a Para-
guaje vedli ministři obrany. Branami pro-
šlo během prvních dvou dnů 17 109 lidí.

Příští ročník nabídne komplexní pře-
hled o celé oblasti vojenské a civilní bez-
pečnosti s podtitulem Veletrhy integrova-
ného záchranného systému. Projekt
zahrne Mezinárodní veletrh obranné a
bezpečnostní techniky IDET a Meziná-
rodní veletrh požární a bezpečnostní
techniky a služeb PYROS/ISET, které se
budou konat společně v jednom termínu
4. – 6. května 2011. Organizátoři tak rea-
gují na současný vývoj ve světě i na poža-
davky vystavovatelů. Právě požární a bez-
pečnostní technika, která se na IDETu
prezentovala v pavilonu Z, byla zvýrazně-
ným tématem veletrhu a zároveň před-
zvěstí nové koncepce.
Novinky ve zbraních a technice

Každá z vystavujících firem přijela do
Brna s novinkami nebo alespoň inovova-
nými výrobky a nejnovějšími technologi-
emi. V obležení byla expozice České zbro-
jovky, a. s. Zaujala především pistole CZ
75 P-07 DUTY ráže 9 mm, která je nazývá-
na zbraní 21. století. Výrobce palných
zbraní z Uherského Brodu kromě ní pře-
stavil další pistoli pro ozbrojené složky CZ
75 Phantom, inovovaný samopal Skorpi-
on evo, nový zbraňový komplet CZ S 800
(náhradu za legendární Sa 58) a odstřelo-
vačskou pušku CZ 750. Hodlá se s nimi
zúčastnit soutěže na přezbrojení české i
slovenské armády – a není bez šancí.

Evropskou premiéru nového lokalizač-
ního zařízení ReTWis, který slouží pro vy-
hledávání lidí, prezentovala společnost
RETIA. Jde o malé přenosné zařízení, pro
nějž není problém odhalit za zdí o síle 20
cm na vzdálenost dvacet metrů poraně-
ného člověka, který se prakticky nehýbe.
Radaru k tomu stačí, aby zaznamenal jeho
dýchání či tlukot srdce.

Premiéru měl bezpilotní vrtulník HE-
ROS, který vyvinula ryze česká společnost
TRACK SYSTEM. Je určen pro vojenské i
civilní účely, dokáže vykonávat mimo jiné

lativní granát nahrazen granátem ter-
mobarickým ráže 68 mm. Jde o lehkou
krátkou zbraň pro jednorázové použití za
všech klimatických podmínek.
Konference, ukázky i autogramiády

V rámci odborného doprovodného
programu se uskutečnila řada akcí, mezi
stěžejní tradičně patřila mezinárodní
konference CATE se dvanácti sympozii.
Zajímavá byla nová témata, například As-
pekt bezpečnosti civilního obyvatelstva,
Bezpečnostní management a společnost,
Taktika 2009 aj. Na konferenci se registro-
valo za první dva dny více než tisíc odbor-
níků z patnácti zemí světa.

20. výročí oslavil polygon, který navrh-
la, postavila a provozuje Univerzita obrany
v Brně ve spolupráci s Veletrhy Brno, a. s.
Na malé vodní ploše mezi pavilony G1 a G2
se představila světová rarita – plně funkční
flotila lodí v měřítku 1 : 100 všech důleži-
tých zúčastněných stran 2. světové války.

Součástí veletrhu byly tradiční ukázky
ochrany proti vodě v bazénu před pavilo-
nem Z, kde se uskutečnily dvě světové
premiéry. První byla ukázka modelu vod-
ního toku při povodni v měřítku 1:70, kte-
rá zahrnuje řeku, poldr, nivu, rybí pře-
chod, jez, plavební komoru, model
dálkově ovládaného tankeru pro přepra-
vu zkapalněného zemního plynu. Další
byla ukázka liniových mobilních protipo-
vodňových systémů používaných v ČR,
Kanadě a Švédsku.

Premiéru měla i Móda v uniformách.
Celkem bylo představeno 43 modelů jako
průřez kompletní výstrojí, kterou má pro-
fesionální voják 21. století k dispozici.
Uskutečnilo se i několik autogramiád vý-
znamných sportovců. Na veletrh přijel
diskař Imrich Bugár, mistr světa a stříbrný
na olympiádě, Tomáš Janků, úspěšný čes-
ký reprezentant ve skoku vysokém a Mar-
tina Sáblíková, královna světového rych-
lobruslení.
Je přezbrojování nutné?

I když vystavovatelé šetřili rozměry ex-
pozic, zdá se, že zbrojnímu průmyslu se
hospodářská krize vyhýbá. Není se příliš
čemu divit, armády světa přezbrojují a ze-
jména ty, které se účastní různých zahra-
ničních misí mají potřebu získávat mo-
dernější techniku. Problém je ale v tom,
zda účast ve všech těchto misích je užiteč-
ná a účelná a zda jsou prostředky na pře-
zbrojení vynaloženy účelně, úsporně a ku
prospěchu obrany vlastní země. Mnohdy,
i v případě A ČR lze o tom pochybovat,
neboť celá řada zbraní, výstroje a obrně-
ných vozidel je pořizována jen na podpo-
ru válek vedených USA v Iránu a Afghánis-
tánu. Nasazená technika se tam rychle
opotřebovává a ničí a je obecně známo, že
státy platí vždy. Zbrojaři proto rádi dodají
co si vlády zamanou, neboť válčiště jsou
ideálními zkušebními polygony.

DDDDDESÁTÝESÁTÝESÁTÝESÁTÝESÁTÝ     ROČNÍKROČNÍKROČNÍKROČNÍKROČNÍK     VELETRHUVELETRHUVELETRHUVELETRHUVELETRHU IDET  IDET  IDET  IDET  IDET SKONČILSKONČILSKONČILSKONČILSKONČIL
kontrolu elektrického vedení, vzdušné
hlídkování výbušnin apod.

Systém vest, opasků, řemení, nosičů,
batohů a doplňků, které umožňují každé-
mu vojákovi plnit jakékoliv úkoly, prezen-
tovala liberecká SPM. Zaujal nosič pancé-
řových panelů NPP-2006, který získal
prestižní ocenění Idet News.

Švédští specialisté v expozici Minister-
stva obrany ČR předvedli letecký trenažér
pro výcvik pilotů nadzvukových letounů
JAS-39 Gripen. S účastí na veletrhu IDET
byli velmi spokojeni.

Společnost IVECO prezentovala novou
řadu obrněných vozidel. Zaujala zejména
novinka SUPERAV APC 8x8, která nabízí
unikátní kombinaci výkonu, užitné hmot-
nosti a ochrany. Tento model bude vyrá-
běn v několika variantách.

Hlídkové obrněné vozidlo se zvýšenou

protiminovou ochranou RG31 dominova-
lo expozici BAE SYSTEMS. Česká armáda
totiž chystá výběrové řízení na 140 leh-
kých obrněných vozidel.

Zajímavá byla nabídka ultralehkých le-
tounů pro armádu a integrovaný záchran-
ný sbor od firmy UL-JIH. Tyto letouny do-
káží při monitorování terénu prakticky
téměř vše jako těžké vrtulníky, přitom za
příznivějších nákladů.

Vojenský opravárenský závod 026 Šter-
nberk prezentoval novou Zbraňovou sta-
nici ZSRD 07 (dálkově ovládaný zbraňový
systém, určený pro použití na kolových/
pásových vozidlech). Neméně zajímavou
novinkou byl Průzkumný robotický sys-
tém ORPHEUS-A.

Kopřivnická TATRA představila těžké
terénní nákladní automobily, z nichž dvě
nejnovější modelové řady jsou určeny pro
nejrůznější využití v Armádě České re-
publiky.

Novinku nazvanou Optický systém pro
útočnou pušku, neboli modulární optický
systém, k němuž patří ZD-Dot, MonoKlá-
ra 3x, přídavný dalekohled noční NV-
Mag3 a další doplňkové produkty, to vše
představila společnost Meopta - optika, s.
r. o., ZD-Dot je robustní odolný zaměřo-
vací kolimátor určený k použití na auto-
matických puškách.

ZEVETA AMMUNITION, a. s., přišla s
novinkou, která může vážným způsobem
zasáhnout v boji proti teroristům. Jedná
se o ruční reaktivní granát. Výrobek vy-
chází z konstrukce RPG-75, kde byl kumu-

Tibor DÁVID
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POĽANA SI OVACE VSTOJE K ŠEDESÁTINÁM ZASLOUŽILA

PODĚKOVÁNÍ
BRNĚNSKÉMU VNK

K 15. výročí vzniku Výboru národní kultury
převzal předseda místního sdružení VNK v Brně
Vladimír Šaur pamětní list, v němž je vysloveno
poděkování a výraz uznání všem, kteří se v našem VNK věnují myšlence
seznamovat brněnskou veřejnost s naší kulturní minulostí a s jejím sepě-
tím s ostatními, především slovanskými kulturami, a kteří tak v dnešním
globalizovaném světě vedou naši veřejnost k pocitům vlastenectví a hrdosti
na naši národní kulturu. Pamětní list našemu VNK podepsal Milan Friedl,
předseda VNK v Praze.          KJ

HuHuHuHuHudddddeeeeebbbbbní oní oní oní oní ohléhléhléhléhlédddddnutínutínutínutínutí

Hodnotit hudební sezónu za posledního půl roku je obtížné. Rámcově lze říct, že
Filharmonie Brno se příliš nezviditelňuje byť některé její cykly jsou atraktivní. Tím
kontrastněji pak působí její úsilí o výstavbu koncertního sálu – Janáčkova centra.
Běžný posluchač se pak může ptát proč ho stavět. Janáčkova akademie velkou pro-
dukci koncertů kompenzuje uváděním skladeb mnohdy známých jako slovníková
hesla a rozšiřuje tak obzor posluchačů. Pak jsou výjimky jako agentura Apassionata,
která uvádí na několika málo koncertech tématickou exkluzivní dramaturgii.
Nejvíce ční festivaly pořádané Arskoncertem v daném případě Velikonoční festival
duchovní hudby 2009. Z provedených atraktivních skladeb můžeme jmenovat Mar-
tinů Horu tří světel v podání pardubického Chlapeckého a mužského sboru Boni-
fantes za řízení Jana Míška. Málo hrané Rachmaninovovy Nešpory byly hudebním
svátkem se Slovenským filharmonickým sborem pod taktovkou Blanky Juhaňákové
a za recitace Otakara Brouska. Neméně hlubokým zážitkem byla rovněž málo hraná
Mendelssohnova Symfonie č. 2 Chvalozpěv v podání Filharmonie Brno, Českého
filharmonického sboru Brno, sólistů s dirigentem Carlosem Kalmarem. Staré mis-
try na festivalu interpretovaly vokální soubor Octopus Pragensis specializující se na
renesanční polyfonii a Čeští komorní sólisté koncertem nazvaným Pocta Handelo-
vi. Festival poněkud zeštíhlel, ale o zážitky nebyla nouze.     /V/

Vysokoškolský soubor lidových
písní a tanců Poľana si 15. května při-
pomněl 60. výročí svého zrodu slav-
nostním koncertem v Mahenově diva-
dle v Brně. Bezprostředně po něm
následovalo setkání všech přátel Poľa-
ny, připravené pro všechny folklorně
spřízněné duše i milovníky dobré zá-
bavy ve společenském centru Sýpka
v brněnské městské části Medlánkách.

Poľanu založila v Brně skupina slo-
venských studentů a patří mezi folklor-
ní soubory s bohatou tradicí a historií.
Po šest desetiletí se jejími členy stávali
a dodnes stávají zejména studenti brněn-
ských vysokých škol, které spojuje zájem
o slovenskou lidovou hudbu, tanec
a zpěv. Nejčastěji jsou to členové folklor-
ních souborů z různých koutů Moravy,
Slovenska a Čech, kteří chtějí při studiích
ve své zálibě pokračovat i mimo svůj rod-
ný kraj. Přesto, že je Poľana geograficky
izolována od autentických folklorních
pramenů, které ve svém repertoáru zpra-
covává, snaží se překonávat tuto bariéru
navazováním kontaktů a intenzivní spo-
luprácí se slovenskými choreografy.
Příkladem je dlouhodobá spolupráce
se Stanislavem Udermanem, rodákem
z Raslavic, Pavlem Gažem z Detvy a v po-
sledním období také s Lubem Medve-
dem z Čierného Balogu.

V současné době se Poľana, působící
jako občanské sdružení za podpory sta-
tutárního města Brna a Vysokého učení
technického v Brně, zaměřuje na lidové
umění různých regionů Slovenska, na-
příklad Šariše, Podpolanie a Čierného
Balogu, a jeho příhraničních oblastí, na-
příklad polské Podhale. Nynějším ve-
doucím souboru je Dan Rosenberg, ta-
neční složku vedou Dan Rosenberg, Jiří
Bayer a Pavla Benešová, ženský sbor Pe-
tra Vaňková, lidovou hudbu Martin Jan-
šta. O kroje pečuje Lucie Rosenbergová
a o organizační záležitosti se starají Ja-
roslav Mareček a Pavla Benešová.

Program slavnostního koncertu byl
bohatý a publikem nadšeně přijímaný
od úvodního vystoupení fujaristy a zpě-
váka Pavla Cisára s písní Hej, počúvajte
ma vy, po němž zakládající člen soubo-
ru osmdesátiletý doc. Ing. Milan Križo
zpíval Po hrochoťsky a Ján Matuška
z Detvy Hrochoťskie rozkazovačke. Ná-
sledovaly bloky Podhale, Starší genera-
ce souboru, Habura, Šariš a Čierny Ba-
log. S „mladšími staříky“, působícími
v Poľaně v letech 1968 až 1990, se před-
stavila třiašedesátiletá tanečnice Mgr.
Jana Vicenová, která byla 20 let umělec-
kou vedoucí Poľany. Pásmo Tance ze

Zemplína v choreografii Milana Podžu-
bana připravil pro jubilejní vystoupení
této věkové kategorie Stanislav Kříž, kte-
rý se prezentoval i jako sólový tanečník.
Velmi důstojným vyvrcholením bylo
společné závěrečné vystoupení všech
generací souboru s hosty ze Slovenska
a Polska, kdy na jevišti tančilo, zpívalo
a prezentovalo nádherné kroje na osm
desítek účinkujících. Těm se dostalo
uznání publika, s jakými se v Brně setká-
vají jen soubory jako Lúčnica nebo On-
dráš – dlouhotrvajících ovací vstoje.

Je třeba dodat, že nyní má Poľana 58
členů, ale za 60 roků se jich v souboru
vystřídalo 950. Právě ti a jejich bližní
zcela zaplnili hlediště Mahenova diva-
dla. Byl mezi nimi pětašedesátiletý pro-
jektant chlazení a vzduchotechniky Ing.
Jiří Vicena, který spojil svůj život s Poľa-
nou v roce 1962, od roku 1963 do polovi-
ny devadesátých let byl vedoucím toho-
to špičkového souboru. Za zmínku stojí,
že v této funkci byl nejdéle ze všech do-
savadních vedoucích Poľany, přitom až
do roku 1973 byl tanečníkem a dodnes
v souboru aktivně pomáhá s různými
organizačními záležitostmi. Tento nej-

déle aktivně působící člen souboru rád
vzpomíná, že s Poľanou nejčastěji vystu-
poval v Nizozemsku a Belgii. často v Ra-
kousku, třikrát ve Španělsku a Francii,
také v Anglii, Bulharsku, Itálii, Maďar-
sku, Německu, Polsku a na Ukrajině.
K šedesátinám souboru vydal 28. číslo
občasníku Poľaňácký zpravodaj. Za-
sloužilý pracovník kultury houslista doc.
Ing. Oldřich Kilián, CSc. hrál v Poľaně
v letech 1967 až 1994 a byl i uměleckým
vedoucím a primášem její cimbálové
muziky. Je pyšný, že – řečeno jeho slovy
– „odchoval“ v Poľaně 175 muzikantů.
Sympatická charismatická ekonomka
Ing. Ivana Lančaričová prožila v Poľaně
jako zpěvačka a tanečnice roky 1979 až
1985, kam přišla po čtyřletém působení
v Souboru lidových písní a tanců Zdeň-
ka Nejedlého v době studií na Vysoké
škole ekonomické v Praze. Hovoří
o nich jako o nejkrásnějších létech v ži-
votě. Navštívila s Poľanou Nizozemsko,
Anglii, Itálii a Polsko. „Jsem šťastným
člověkem, že jsem měla příležitost být
členkou tohoto skvělého souboru“, říká
s dojetím.

Bohumil HLAVÁČEK
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EXOTICKÉ MELODIE NA VNK

případě nepříliš srozumitelně řešila
identitu a návrat domů ke kořenům.
V druhém filmu problematické soužití
turecké tradiční muslimské rodové spo-
lečnosti se západní zemí jež hostí jejich
druhou generaci. Litevská Sběratelka
a chorvatský Za sklem poněkud těžko-
pádně řešily odcizení a manželský trojú-
helník a německý Dobrý den smutku útěk
od životního stereotypu formou pobytu
na různých místech světa. Estonský film
Byl jsem tady zobrazil svět prodavačů
drog a španělský Mataharis metody likvi-
dace odborů nadnárodními společnost-
mi. Byť festival zchudl a zeštíhlel nebyla
o zážitky nouze.  /V/

ZOO plné mláďat a novinek

Kvalita pořadů Výboru národní
kultury v Brně výrazně stoupá a pro-
fesionalita provedení je čím dál
vyšší. Velmi pěkný byl podvečer

„Melodie jižních moří III.“, konaný 11. května v sále Úřadu
městské části Brno-střed. Vystoupil na něm bolivijský hudebník
Noe G. Sanchez, který zpíval za doprovodu Panových fléten, cha-
range a kytary písně z Jižní Ameriky. Kromě toho doc. Travěnec
a zpěvačka Ivana Budinská hráli a zpívali písně z Polynésie – ha-
vajské, tahitské, z ostrova Samoa a dalších nám vzdálených míst.
Některé melodie byly známější, většinu písní však posluchači sly-
šeli poprvé. Účast byla velmi pěkná – přišlo 70 zájemců. Vynika-
jící akustika sálu umocnila celkový umělecký dojem. Nutno do-
dat, že pana Sancheze slyšeli čeští občané poprvé, před svým
brněnským vystoupením dosud u nás neúčinkoval.

Krásný dojem z podvečera je, žel, nutno doplnit závažnou
poznámkou: ačkoliv sál byl ze strany VNK zajištěn mnoho týdnů
dopředu, hrozilo v poslední okamžik, že ohlášená akce bude
muset být odřeknuta a Brnu vznikne pořádná mezinárodní ostu-
da. Důvod: sociální demokraté na Brně-střed si vzpomněli na
poslední chvíli, že sál potřebují, chtěli navrhnout náhradní míst-
nost bez piana o menším počtu míst v poschodí, což umělci prá-
vem odmítli z technických důvodů (vybavení, akustika) a musel
zasáhnout starosta MČ, který naštěstí pochopil, co hrozí. Postoj
soc. dem. na Brně-střed možná způsobí, že se nám v krásném
sále další akce nepodaří uskutečnit. Výbor národní kultury se
však nevzdává a tímto sděluje, že udělá vše, aby jeho akce se
konaly v důstojných podmínkách.

Vladimír ŠAUR

TŘIKRÁT FILM
pouze ve svých představách a znalosti
čerpá z televize. Než se propracuje k fi-
nanciérovi odstraní vždy nepravého.
Obětí jsou nakonec všichni včetně svým
povoláním štvaného financiéra. Moralist-
ní estonský snímek Magnus zobrazil svět
tallinských bosů narkomafie a prostituce
a ruský Den sv. Jiří ekonomický a spole-
čenský rozpad v ruských provinciálních
poměrech. Působivý ruský film nezapřel
inspiraci Dostojevským a Tolstojem.

Obvykle nejkvalitnější filmový festival
jsou Dny evropského filmu. Po šestnácté
představily Evropu a tentokrát se více vě-
novaly lidským vztahům. Turecká pro-
dukce filmů Vejce a Bojovnice v prvním

Na konci sezóny bývá zvykem ohléd-
nutí. V daném případě ohlédnutí za filmo-
vými festivaly. Budeme se věnovat třem
hlavním filmovým událostem. První
z nich Festival dokumentárních filmů
o lidských právech Jeden svět 09 byl ma-
sově propagován v médiích a měl za-
ujmout hlavně mladou generaci. Minu-
lost mapoval pohledem na holocaust
snímkem Olgy Sommerové Sedm světel.
Současnost filmy s ekologickou tématikou
Čas hlupáků a Z lásky k vodě. V druhém
filmu zazněla jména nadnárodních spo-
lečností jež známe i u nás např. Veolie.
Byly obviňovány při prodeji vody z pod-
vodných praktik až vydírání odběratelů.
Na následující besedě odpovědi náměst-
ka ministerstva životního prostředí byly
víc než opatrné. Není divu. Ten den padla
vláda Mirka Topolánka. Nejotřesnější
byly filmy s africkou tématikou. Snímek
Reportér postihoval vedlejší účinky ob-
čanské války v Kongu. Bez zájmu světa
trvá válka víc než 10 let a utečenci umírají
po statisících a milionech. Generálové –
kmenoví náčelníci se zaštiťují křesťan-
stvím. Jako vyznavači Letničního hnutí
zahajují den motlitbou v modlitebně
na vojenské základně, aby pak mohli likvi-
dovat nepřátelský kmen. V 19. století byli
lidštější, pouze prodávali do otroctví.
Chybělo však dostatečné vysvětlení, kde
jednotlivé znepřátelené frakce berou fi-
nance na válku a kdo jsou lidé v pozadí.
Jen dětský nářek ženy umírající na sepsi
zněl v uších diváka při odchodu ze sálu.

Nejpopulárnější filmový festival je be-
zesporu Febiofest. Na Febiofestu 2009
bylo promítnuto několik zajímavých fil-
mů. Francouzská černá komedie Luise –
Michel formou absurdní grotesky posti-
huje současný globální svět převrácených
ekonomických a lidských vztahů, jenž je
stále více virtuální. Financiér kdesi z da-
ňového ráje hekticky prodává a kupuje
komodity někde ve světě. Zavře továrnu
o níž ani neví kde je. Zradikalizované
dělnice si zaplatí údajného nájemného
zabijáka, aby je pomstil. Ten je zabijákem

V naší ZOO se letos »urodilo«.
V dubnu se dvěma(!) fenám vlků ark-

tických narodilo celkem 11 (5+6) mláďat.
Podle ředitele ZOO Martina Hovorky
smečka porušila všechna psaná i nepsa-
ná pravidla, neboť vůdčím vlkem bývá
oplodněna jen vůdčí samice, tzv. alfa. Její
mláďata její sokyně později zabila. I tak
se smečka rozrostla o šest mláďat. Zda
všechna přežijí ukáže čas, chovatelé zatím
do výběhu nevstupují. V přírodě (i v zajetí
vlci obvykle rodí 2-3 mláďata. Tedy vlků je
nyní celkem 11. Bude je snímat webová
kamera.

Ve druhé polovině dubna byla z berlín-
ské ZOO přivezena osmi pekariů bělobra-
dých. Jihoameričtí savci, podobní prasa-
tům o délce 80 až 120 cm a váze 17 až 43
kg se nyní zabydlují v novém výběhu nad
novou expozicí surikat.

Dvě mláďata se narodila (v březnu
a květnu) také bizonům. Starší je sameček,
pohlaví mladšího zatím známo není. Sku-
pina bude letos doplněna o další dospě-
lou krávu. Pak bude mít jednoho býka,
čtyři krávy a dvě mláďata. Mláďata mají
také kozorožci sibiřští. Úspěšně se mno-
žili i extrémně vzácní jeleni milu půvo-
dem z Číny. S pěti mláďaty jej jich nyní 11.

 U tygrů se konalo stěhování. Samec
Dustin, který měl oplodnit brněnskou tyg-
řici Satu odcestoval domů do Jihlavy. Úkol
se mu asi splnit nepodařilo. Brněnští cho-
vatelé v květnu dovezli tygřici nového,
čtyřletého partnera Dua z maďarského
ZOO Veszperém. Snad bude chovný pár
úspěšný.

ZOO zavedlo novou službu pro děti.
Tahací vozíky pro malé caparty se staly
velmi populární a ZOO chce jejich počet
zvýšit až na patnáct. Za vypůjčení zákaz-
níci neplatí. Novinky jsou i v akváriu pod
Starou radnicí, kde se dokončuje tzv. pa-
voučí stěna.

Za zmínku právem stojí druhé místo
(tzv. Bílý slon) v kategorii savců za úspěš-
ný odchov nyní už slavných ledních med-
vědů Billa a Toma. Tyto chovatelské
»Oscary« uděluje Asociace ZOO nejúspěš-
nějším zahradám. Nejvíce za loňský rok
sesbírala ZOO Praha, vedle Brna byly oce-
něny také zahrady v Olomouci, Chomuto-
vě, Ostravě a Olomouci.

 Tolik novinky z Mniší hory. O tom co
se tam děje a jak naše ZOO vypadá se však
nejlépe přesvědčíte osobně. Kopce se ne-
bojte, sveze vás vláček.

Tibor DÁVID
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Příští číslo:
uzávěrka  25. května
vyjde 10. září 2009

Gratulace
s přicházejícím létem

7. 6. Ladislav HAVEL, 66 let, ZO KSČM
1401

8. 6. Jiřina KRATOCHVÍLOVÁ, 59 let,
ZO KSČM 1401

16. 6. Bedřich FILA, 89 let, ZO KSČM
0305

17. 6. MUDr. Ivo SVOBODA, 45 let, ZO
KSČM 0305

20. 6. Květuše SEDLÁČKOVÁ, 84 let, ZO
KSČM 2101

21. 6. Vladislav CHUDOBA, 75 let, ZO
KSČM 0600

23. 6. Zdena KORČÁKOVÁ, 48 let, ZO
KSČM 3023
Jan POKORNÝ, 80 let, ZO  1401

26. 6. Marta HALOUZKOVÁ, 85 let, ZO
KSČM 0305

30. 6. Marie NOVOTNÁ, 86 let, ZO 2101
1. 7. Zbyněk ŠVANDELÍK, 80 let, ZO

KSČM 2709
Ing. Leopold KRESTA, 80 let, ZO
KSČM 0305

2. 7. Jiří HUTÁREK, 80 let, ZO KSČM
2101

5. 7. Boris ZÍTKA, 50 let, ZO KSČM 3013
8. 7. Miroslav ŠEVČÍK, 80 let, ZO  1101

Jana KRUMPOLCOVÁ, 79 let, MO
KSČM 1401

9. 7. Milan BARTOŠ, 82 let, ZO  2101
10. 7. Pavel BURDA, 42 let, ZO  3023

Ing. Antonín DOLEŽAL, 85 let, ZO
KSČM 0302

11. 7. Karel ŠULC, 75 let, ZO KSČM 2101
Štěpán ZAJÍČEK, 79 let, ZO  0502

12. 7. Jiří ANTOŠ, 82 let, ZO KSČM 2709
14. 7. Ludmila DOLEŽALOVÁ, 80 let, ZO

KSČM 0302
16. 7. Zdeněk GERYLOV, 78 let, ZO

KSČM 0502
20. 7. Kamila ZEZULOVÁ, 81 let, ZO

KSČM 0305
21. 7. Hana TOMÁNKOVÁ, 39 let, ZO

KSČM 3023
22. 7. František CHLUP, 75 let, ZO

KSČM 0305
23. 7. Jaroslava KNÝBEROVÁ, 82 let, ZO

KSČM 2101
Alena BURCEVOVÁ, 64 let, MO
KSČM 1401

27. 7. Miroslav ŠILHÁNEK, 80 let, ZO
KSČM 0305

30. 7. Alena ŠVANDELÍKOVÁ, 80 let, ZO
KSČM 2709

31. 7. Evžen DRÁPAL, 84 let, ZO KSČM
2709

1. 8. Ing. František ONDRÁČEK, 83 let,
ZO KSČM 0305

10. 8. Jaroslav NĚMEC, 78 let, ZO KSČM
0502

12. 8. Alena NOVOTNÁ, 74 let, ZO KSČM
0502

13. 8. Jan NAVRÁTIL, 80 let, ZO  3002
Stanislav PÁLKA, 85 let, ZO KSČM
0305

16. 8. Věra ŠUDÁKOVÁ, 80 let, ZO KSČM
0502

Hodně zdraví, pohody a optimismu
jubilantům přejí ZO, MO a MěV KSČM
a LKŽ Dobromysl spolu s redakcí Echa.

Pozn.:
Blahopřání předávejte redakci na-

psané čitelně (strojem, PC), úplné úda-
je (jméno, příjmení, datum nar., kolik
let a číslo ZO) a hlavně včas. Není vhod-
né zveřejňovat přání opožděné o jeden
a více měsíců! Respektujte proto perio-
dicitu a termíny uzávěrek!

red

V Brně krajský
domov pro seniory

Rada JMK dala zelenou - odsouhlasi-
la přestavbu někdejšího areálu Trans-
fúzní stanice Fakultní nemocnice Brno
v Tomešově ulici na domov pro seniory.
Také vyčlenila finanční prostředky ve
výši 3,4 milionu korun na zpracování
projektové dokumentace přestavby, na
jejímž konci má být moderní pobytové
zařízení se stovkou lůžek. Jednolůžkové
a dvoulůžkové pokoje budou s vlastním
sociálním zařízením. Výše nákladů na
rekonstrukci vyplyne teprve z architek-
tonické studie. Hejtman Michal Hašek
považuje záměr vybudování domova
pro seniory v Brně za velmi významný.
Kraj totiž dosud nemá ve svém sídelním
městě žádné zařízení tohoto typu.

did

HRADY A ZÁMKY – VSTUPNÉ JE VYŠŠÍ
Pro návštěvníky jsou připraveny některé nové věci. Ve Valašském skanzenu

v Rožnově pod Radhoštěm zpřístupnili pět nových objektů – kostel, hospodu, školu,
formanské stavení. Na Karlštejně přibyla v ložnici Karla IV. císařova postel s origi-
nálním baldachýnem ze 14. století, na hradě Křivoklát Cesta královskou historií.
Na Bouzově rozšířili počet večerních prohlídek, na Buchlově láká návštěvníka re-
konstruovaná hradní hospoda.

Na Špilberku je výstava Příběhy barokního Brna (kromě stálé expozice), na hra-
dě Veveří rozhledna z Prachové věže, na Perštejně obnovili dřevěnou sýpku, na Bí-
tově je součástí prohlídky i hradní kuchyně.

I zámky nabízejí novinky: Boskovice noční kostýmové prohlídky, Bučovice zá-
mecký košt vín a burčákové slavnosti, Lednice výstavu Hygiena na šlechtických síd-
lech, Valtice výstavu o držitelích Řádu zlatého rouna a výstavu kreseb rekonstrukci
hradů a zámků Copuli lapidum.

V Památníku písemnictví v klášteře benediktinů v Rajhradě je výstava o životě
a díle Bohumila Hrabala. Ve výčtu akcí by bylo možno pokračovat.

Vstupné je letos vyšší. Např. základní vstupné na hrad Karlštejn činí 160 Kč, děti
do 15 let, studenti a senioři nad 65 let zaplatí 110 Kč, rodinné vstupné 400 Kč. Valaš-
ské muzeum v Rožnově 175 Kč. Hrad Zvíkov loni/letos v Kč 60/70, zřícenina Rabí
40/45, klášter Plasy 50/60, zámek Konopiště 125/130, hrad Český Šternberk 85/100,
zámek Velké Losiny 80/90, zámek Kratochvíle 70/80, hrad Bezděz 50/60, hrad Tros-
ky 40/50 a hrad Frýdlant 100/130. Ceny zůstávají stejné na Orlíku na Písecku – 80 Kč,
zámek Kozel na Plzeňsku 100 Kč, Helfštýn na Přerovsku 30 Kč.

Zvýšení vstupného kasteláni zdůvodňují ekonomickou situací!       KJ

Nejčastější jména?  Opět JAKUB a TEREZA
DENÍK Rovnost uveřejnil 24. 3. 2009 informaci o nejoblíbenějších jménech

dívek a chlapců na jižní Moravě v lednu 2009. Ze statistik, které zpracoval Český
statistický úřad, plynou tato jména chlapců:

1. Jakub, 2. Jan, 3. - 4. David, Ondřej, 5. - 6. Adam, Lukáš, 7. Tomáš, 8. Filip,
9. Daniel a 10. - 11. Matěj, Vojtěch.

U dívek: 1. Tereza, 2. Natálie, 3. Kateřina, 4.-5. Adéla a Barbora, 6. Eliška, 7. Nela,
8. Veronika, 9. - 13. Anna, Karolina, Kristýna, Markéta a Sára.

U chlapců se vracejí jména František a Václav, méně se objevují Jiří, Patrik
a Šimon. U dívek se objevují i Natálie, Kateřina a Lucie.

Na jižní Moravě se letos v lednu narodilo 486 děvčat, rodiče pro ně zvolili
120 různých křestních jmen. Chlapců se narodilo 507 a mají 98 různých jmen.     KJ
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